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N
ee, Tom Willemen heeft
geen spijt van de switch die
hij begin januari deed van
baas vanhetdochterbedrijf
Aswebo naar CEO van de
hele bouwgroep. Ook al

werkte hij graag bij dewegenbouwer en is
het evenwennendat hij niet langer alle in-
formatie uit eerste hand krijgt. ‘Ikwas aan-
wezig op bijna alle vergaderingen, kende
allewerven, was overal bij betrokken: ik te-
kendezoweldebestelbonvoordekoffie als
de contractenmet eennieuwe klant.’
Sinds vader Johan (65) de fakkel heeft

doorgegeven - hij blijft voorzitter en leidt
nog de buitenlandse projecten en de pro-
jectontwikkeling - staat de 40-jarige Tom
aanhet hoofd van 1.200 bouwvakkers, 500
ingenieursen500bedienden.Dehelegroep
telt acht bedrijven, goed voor 620miljoen
euro omzet.Willemenbegint evenwel niet
onderhet gunstigste gesternte. Inde sector
springen steedsmeer knipperlichten aan.

Hoegaat uommetde verzadigingop
deVlaamsebouwmarkt?Denadruk
ligt steedsmeer op renovatie.
TomWillemen: ‘Demarkt vanWillemen is
niet zozeerwoningen,wel kantorenenma-
gazijnen.Maar ookdiemoetenworden ge-
renoveerd.Renovatiebetekentvooral: geen
nieuwe terreinen aanboren,wel gebouwen
afbreken of strippen enweer opbouwen.’
‘Een gebouw wordt vandaag niet meer

gezet voordeeeuwigheid,maarvoordertig
of zelfsmaar tien jaar. Vroegerwas een ge-
bouw een eenheid. Vandaag bouwen we
modulair, zodathet inde tijdaanpasbaar is
aan de noden. Dat geldt ook in de wegen-
bouw. Volledig nieuwewegenworden een
uitzondering.Maar het omvormen van een
oude steenweg naar eenmultimodaleweg
meteenvakvoorzelfrijdendeauto’s, eenvak
voor openbaar vervoer en een voor zwakke
weggebruikers,naastde traditioneleauto’s,
dat is ook renovatie vande infrastructuur.’

Hoeonderscheidt u zich van andere
bouwbedrijven?

Willemen: ‘We willen bij elke potentiële
klant in de topdrie zitten. De goedkoopste
zijn is voor ons niet het belangrijkste, dat
willen er al genoeg. En als de klant je alleen
daarom kiest, blijft het toch niet duren.
Trouwens, demarges zitten sowieso op de
bodem. Als we een brutobedrijfswinst van
3 procent halen, schiet ik vuurwerk af.’

Deoverheidbespaart volop inwegen-
bouw?
Willemen: ‘Wehebbendatnognooitzoerg
gevoeld. Nochtans is de nood aan wegen-
bouwniet conjunctuurgevoelig. Het is niet
omdatermindergeld is, datwegenminder
snelverslijten. InWallonië ishetheelerg, zo-
wel bij de gemeenten als bij het gewest. In
Vlaanderen zijn alleen de budgetten bij de
gemeenten fors gedaald.Wevangendatop
doormeervoorprivéopdrachtgevers tewer-
ken, zoals de havens of de luchthaven van
Zaventem.’

Hoe staat hetmet sociale dumping via
buitenlandse onderaannemers?
Willemen: ‘Dat is een van de wapens die
onzeconcurrenten inzettenomtezakkenin
prijs. Er wordt enormgebradeerd op loon-
kosten, en op kwaliteit. Dat laatste speelt
ook aan de kant vanwegbeheerders bij de
gemeentenengewesten:doordatookzijbe-
sparen, hebben zemindermensen om toe-
zicht te houdenopdewerken.’

Deputten in gemeentewegen zijn dus
nognietweg?
Willemen: ‘Datvrees ik, ja.Gemeentebestu-
ren hebben één groot geluk - enwij tegen-
slag: we hebben drie zachte winters op rij
gehad. Dat voelenwe. Drie keer dooien en
vriezen in één winter is voor ons gegaran-
deerde omzet.’

Waar eindigt die prijzenslag?
Willemen: ‘Niet zozeer dewegenbouwer is
dedupe,weldebouwvakker.Demensendie
een bouwbedrijf ontslaat, zullen nooit op-
nieuw rechtstreeks in dienst komen. Ze ge-
raken enkel via onderaannemingweer aan
een job.’
‘Het eenheidsstatuut voor arbeiders en

bedienden heeft dat ook in de hand ge-
werkt.Daardoorstegendeopzegvergoedin-
genvoorarbeidersspectaculairenverdween
de proefperiode. Dat zijn twee belangrijke
buffers voor een sector die leeft van projec-
tendiehij elk jaaropnieuwmoetbinnenha-
len. Er ismaarwerkzekerheid voor de duur
vaneenproject.Gevolg: veelbouwbedrijven
stappen af vande vaste contracten.’

Hoegroot is de verleidingomgewoon
mee te doen?
Willemen: ‘Groot,maar ikgeloofnogsteeds
dat het anders kan.Wij kiezenbewust voor
eigenmensen. Omdat je danbeterwerk le-
vert. Je betaalt ookmaar één keer leergeld.
Dieaanpak isookmogelijkdooronsschaal-
voordeel - wijmaken een derde van alle ki-
lometers asfalt die aangelegdworden.’
‘Ikverwachtvooralheil vanslimmerwer-

ken. Ikgeloofniet ingewoonharderwerken.
Danmoet ik zwepen kopen omonzemen-
senaf te jagen.Wemoetenslimmerzijndan
onze concurrenten. Technologie is daar de
sleutel voor.Wehebbenal eenproefproject
gedaanmetvirtual realitywaarbij sollicitan-
tenkondenrondlopenopeenvirtuelewerf.’
‘Maarer ismeer.Augmentedreality,waarbij
derealiteitdie jeziet,wordtverrijktdoorex-

18 DE TIJD ZATERDAG 2 APRIL 2016

Ondernemen

‘Ikgeloofnietinharderwerken’

Nogmaardriemaanden looptTom
Willemen indevoetsporenvanzijn
vader, alsCEOvanBelgiës grootste
familialebouwgroep.Hij kanniet
wachtenomzijn ideeënuit te voe-
ren. ‘Ik geloof niet inharder,wel
in slimmerwerken.Metdrones
en3D-printingoponzewerven.’

TomWillemen: ‘Gemeentebesturen hebben één groot geluk - en wij tegenslag: we hebben drie zachte winters op rij gehad.

Drie keer dooien en vriezen in één winter is voor ons gegarandeerde omzet.’ © EMY ELLEBOOGPROFIEL
WILLEMEN GROEP

> Grootste familiale bouwgroep

in België.

> Splitste in 1999 af van Van Poppel

Bouwbedrijf.

> Bestaat uit een 20-tal bouwbedrij-

ven, waaronder Franki (infrastructuur-

werken), Aswebo (wegenbouw),

Cosimco (industriebouw), Groep

De Waal (paalfunderingen) en

Aannemingen Van Wellen.

> De omzet bedroeg vorig jaar

620 miljoen euro, de brutowinst

(ebit) 15 miljoen euro.

> Er werken 2.200 mensen.

>Werd in 2013 uitgeroepen tot

Onderneming van het Jaar.

Bouwen ismetsen,
ja. Maar jemoet
wetenwaarom je
díé steen op díé
dag door díéman
laatmetsen. Dat is
de intelligentie van
een bouwbedrijf.

In het bui-
tenland bou-
wen is weer
pionieren,
avontuur. Je
mag er meer
doen dan ge-
woon uitvoe-
ren volgens
strikte regel-
tjes in ellen-
lange lasten-
boeken.

tra infoviaeenbrilbijvoorbeeld,heeft inde
bouwnogmeerpotentieel.Opeenwerf zou
onzewerfleiderperfectkunnenzienwaarhij
hadmoeten staanmet zijn gebouw. Onze
plannen zitten immers in digitale 3D-mo-
dellen. Hij kan die plannen oproepen en
overde realiteit leggen.Wateral staat, licht
vervolgens op in groen, wat er hadmoeten
staan, in rood. Daar kan je een tijdlijn aan
toevoegen:dathadmoetengezet zijn tegen
die tijd,dooronderaannemerX,naarwiede
werfleidermeteen eenmail kan sturen. Te-
gen dat hij weer aan zijn bureau zit, is zijn
werk gedaan.’
‘Droneswillenweookgebruiken.Datbe-

gintnatuurlijkbij foto’smakenvaneenwerf
- heel basic. Je kanerdingenmee ziendie je
andersniet ziet, deonderkant vaneenbrug
bijvoorbeeld.Maar je kanerook infrarood-
beeldenmeemaken. Op termijnwillenwe

er zelfs een volledigwerfbezoekmee doen.
Je laat hemautonoomvliegen volgens een
vluchtplan dat gevoed wordt door de 3D-
plannen.Opheteindevandevluchtgeefthij
via wifi of 4G een volledig status en een to-
do-lijst door naar de onderaannemers.’

Zal dat danhet grote verschilmaken in
dediscussie over goedkoper versus slim-
merwerken?
Willemen: ‘Absoluut. Je kan het leven van
onzemensenaangenamermakenals zeom
zesuurnaarhuiskunnen. Enwekunnende
ingenieursdievandaagopdewerf lopenom
domme lijstjes temaken, anders inzetten.’

Kuntudat slimmerwerkenook toepas-
senophet basicwerk vanmetsen enbe-
tongieten?
Willemen: ‘Absoluut. Eendeel vande taken
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BERT BROENS

Het leek een gelopen race. Anbang,
in ons land de eigenaar van Bank
NagelmackersenverzekeraarFidea,
stondophet punt StarwoodHotels
& Resorts binnen te rijven voor
14miljard dollar. Althans als hoofd
vaneenconsortiummetondermeer
de durfkapitaalgroep J.C. Flowers&
Co, de vorige eigenaar van Fidea.
Met zijn verbeterd bod van

14miljard gaf AnbangMarriott In-
ternational, een sectorgenoot van
Starwood, het nakijken. Marriott
had inde laatstebiedronde13,6mil-
jarddollaroptafelgelegd ineenpo-
gingmet zo’n 5.700 hotels en ruim
1 miljoen kamers in meer dan 100

landen de grootste hotelgroep ter
wereld te bouwen.
Datplan leekechter temislukken

doordegroteappetijt vandeChine-
zen. Maar donderdagnacht deed
zich een anticlimax voor. Anbang
hieldhetplots voorbekekenen laat

de honneurs toch aan Marriott.
Officieel geeft het consortium als
reden ‘verschillendemarktoverwe-
gingen’, zonder dat te preciseren.

Een van de toplui van de groep zei
geen zin te hebben in een lange
biedstrijd, zonder dat er signalen
warendatMarriottnogeenszou te-
genbieden.
Mogelijk isdeechte redendatde

toezichthouders wel eensmoeilijk
zouden kunnen doen. Zomeldden
ChinesemediadatdeChinesewaak-
hond voor de verzekeringssector
dwars zoukunnengaan liggenom-
datAnbangteveelbuitenlandseac-
tiva zou krijgen na de overname.
Ook in de VSwas groen licht nodig
van een speciale commissie.
Marriott ishetmoederbedrijf van

bekende ketens als Ritz-Carlton en
Renaissance. Starwoodheeftnamen
als Sheraton en LeMéridien in zijn
portefeuille.Anbangkochteerderal
een reeks hotels in deVS en is daar-
door onder meer eigenaar van het
befaamdeWaldorf Astoria in New
York.

ChinezenvanAnbang laten
StarwoodHotels schieten
DeChinese verzekeraar Anbang
trekt zich verrassend teruguit
demiljardenstrijd omdeAmeri-
kaanse hotelreus Starwood.

van een bouwvakker zal door 3D-printers
vervangenworden. In de restoratie bestaat
dat nu al, voor ornamenten. Het aantal
printbarematerialenwordtelkedaggroter.
Zelfsmetbeton enkalk kanhet. Vandaag is
hetnogniet rendabel,maarbedenkookdat
prefabbetonstukken, ooit een revolutie in
de bouw, op zich ook niet goedkoper zijn
danhet ter plekke storten vanbeton in een
bekisting. Hetwordt pas rendabeler door-
dat het hele bouwproces errond efficiënter
wordt: jekan ingecontroleerdeomstandig-
hedenwerken, binnenbij 20 graden. Daar-
door gaat de kwaliteit omhoog. Overgezet
naar 3D-printen: daarmee kan je bijvoor-
beeld 24 uur per dag aan een gebouwwer-
ken in plaats van acht uur.’

IsWillemenGroepgroot genoegom
die kapitaalintensieve technologie in
te voeren?
Willemen: ‘Ikdenkhetwel.Wehoevenook
niet per se zelf een 3D-printer te kopen.We
hebben ook geen prefabbetonfabriek, en
tochgebruikenwedat. Torenkranenkopen
weookniet, die hurenwe.’

Digitalisering endisruptie zullen
ook eennegatieve impact hebbenop
vastgoed:minder kantoren,minder
winkels. De volumes gaandalen.
Willemen: ‘Demarkt zal veranderen. Kijk
naar de bouw van opslagplaatsen door de
opkomstvane-commerce.Kijknaardemo-
biliteit.Alsmorgen iedereenmetzelfrijden-
deauto’s rijdt, zijnerdannogopenbarepar-
kings nodig? Je stapt uit je auto endie rijdt
weg. Misschien worden die parkings dan
plaatsenwaardieelektrischeauto’s zichzelf
opladen,waarzegewassenenonderhouden
worden enwaar koeriers je boodschappen
in de koffer komen steken.’
‘Ik wil op termijn ons hele bouwproces

digitaliseren. Vandaag is dat analoog,met
digitale eilanden: alleen kostprijsbereke-
ning en boekhouding zijn digitaal. Onze
krachtmoethet technologischeprocesach-
ter het bouwen zijn. Bouwen ismetsen, dat
klopt, maar je moet weten waarom je díé
steen op díé dag door díéman laat zetten,
dat is de intelligentie van eenbouwbedrijf.’

Uzet steedsmeer inopbuitenlandse
projecten, zoals deBelgisch-Nederland-
se ambassade inCongo, of eenwoon-
project in Zambia.
Willemen: ‘Dat is nog een manier om te
ontsnappen aan de hyperconcurrentiële
markt in België. In het buitenland rendeert
onzebouwknowhowbeter. Jehaalt ermeer
eer van je werk doordat jemeermag doen
dangewoonuitvoerenvolgensstrikte regel-
tjes in ellenlange lastenboeken.’

Hoe lopendie projecten?
Willemen: ‘Webetalen leergeld.Enwewor-
stelenmet de daling van de grondstoffen-
prijzen, waar die landen afhankelijk van
zijn. Het project in Ivoorkust is stopgezet,
maarwehebbenerveeluitgeleerd.Er lopen
twee aanbestedingen voor grote projecten
in Slovakije, één ervan voor 400 miljoen
euro.We zijn nubij de laatste drie.’

Is Afrikanog steeds het continent van
de toekomst, zoals uwvader ooit zei?
Willemen: ‘Hetwerk is er, hetgeldeventjes
nietmeer.Alsmorgendeolie-of koperprijs
omhoog schiet, trekt hetweer aan. Het po-
litiekeklimaat evolueertgunstig. Er ismeer
stabiliteit,hetdictatorialegaateruit.Dus ja,
Afrika is dewerf vande toekomst.’

BIO
TOMWILLEMEN (40)
Studies: burgerlijk ingenieur

bouwkunde.

1999: begint zijn carrière op de

studiedienst van het familiale

bouwbedrijf.

Eerste werf: renovatie van

het koninklijk paleis in Laken.

2011:wordt CEO van de net overge-

nomen wegenbouwer Aswebo.

2016: volgt zijn vader Johan op

als CEO van de zevende generatie.

‘Ikbennaïever
endromeriger
danmijnvader’

O
pvolging, het is bij familiebedrij-
ven altijd eenheikel thema.Maar
bijWillemen verliep het heel na-

tuurlijk, aldus CEO TomWillemen,met
wienude zevendegeneratie is aangetre-
den. ‘Voormijn vaderwas een voorwaar-
dedatde topmanvandegroepeen inge-
nieur is, endatben ik als enige. Losdaar-
van heeft hij altijd wel gehoopt dat
iemanduitdefamiliehetzouovernemen.
Toen ik als 20-jarige de specialisatie
bouwkunde koos, sprongen bij hemde
lichten opgroen.Maarwe zijn er pas be-
gin 2015 over beginnen te praten.’

Bent ubouwkundegaan studeren
methet CEO-schap inuwachter-
hoofd?
TomWillemen: ‘Ik heb nooit een plaats
inhet familiebedrijf opgeëist, erzelfsniet
opgealludeerd. Ikhebooitnoggetwijfeld
tussen bouwkunde en chemie, omdat ik
het platgetreden pad van het familiebe-
drijf wilde vermijden - geenbouwkunde
dus.Maarnuben ikheel blij dathet toch
bouwkunde is geworden.’

Bij veel familiebedrijvenwordt ver-
eist dat familieleden eerst in een an-
der bedrijf gaanwerken.
Willemen: ‘Namijn studies, in 1999,ben
ik begonnen bij Van Poppel (waarvan
Willemeneen jaar later afsplitste, red.): een
jaar offertes gemaakt, studies, calcula-
ties... Zoweet jeperfecthoeeenbouwpro-
ject in elkaar zit.’
‘Mijn eerste echteopdrachtwasde re-

novatie van het koninklijk kasteel in La-
ken. Ik haddaarvoor nogal een ‘scherpe’
offerte gemaakt, waaropmijn vader zei:
‘Als jij denkt dat het voor die prijs kan,

doe het dan maar.’ (lacht) Lees: het was
tijd dat ikmijn eerste project deed.’

Is er al eenoverdracht inhet aandeel-
houderschapgebeurd?
Willemen: ‘Gedeeltelijk ja.Deoverdracht
vanhetbedrijf is voormijn vader eenbe-
langrijk item.Maar privé beschikkenwe
niet over een berg cash. Elke cent ging
weer inhetbedrijf.Metanderewoorden:
niemand vande kinderen heeft het geld
om de erfenisrechten te betalen. Een
beursgang of een externe aandeelhou-
der?Nee,daarvoormoeterechteenfunc-
tionelemeerwaarde zijn.’

Gaat uhet anders aanpakkendanuw
vader?
Willemen: ‘Hij heeft veelmeer ervaring,
ikbennaïever endromerigerdanhij.Hij
is al wat illusies armer. (lacht)Misschien
heb ik daardoor nogmeer ideeën.’

Wieheeft hetmeeste geduld?
Willemen: ‘Ik.Maar jegeduldneemtook
af naarmate je langer in deze functie zit.
Dat heb ik nu al gemerkt. Vroeger zag ik
mijnmensenelkedag,nuomdeweekof
zelfsomdemaand.Als ikdusnunietaan-
dring, en het is niet gebeurd, sta ikmet-
een eenmaand achter. Jewordt dus har-
der.Binnentwintig jaarben ikmisschien
wel helemaal zoalsmijn vader vandaag.’
(lacht)

Mijn vader heeft altijd
wel de hoop gehad dat
iemand uit de familie
het bedrijf zou overnemen.
Maar ik heb die plaats
nooit opgeëist, er zelfs
niet op gealludeerd.

Het technologiebedrijfAmazonwil
volgenshetpersbureauReutersaan-
delen kopen inHERE. Die kaarten-
dienstwerdvorig jaardoordeauto-
makersBMW,AudienMercedesge-
kocht van het technologiebedrijf
Nokia. De kopers willen HERE ge-
bruiken om zelfrijdende auto’s te
maken.Amazonhooptdoorzichbij
het bedrijf in te kopen de cloud-
computingpartner van HERE te
worden.Datwil zeggendat dedata
vanHERE opgeslagen zoudenwor-
den op servers van Amazon. Geen
vandebetrokkenpartijenwil reage-
ren ophet nieuws. Volgens Reuters
zou niet alleen Amazon interesse
hebbenomdecloudpartner tewor-
den van HERE. OokMicrosoft is
geïnteresseerd.Maar het is niet van
plan ook aandelen in het bedrijf te
kopen.BMW,MercedesenAudipra-
ten ook met andere autobouwers
omzich bij HERE te voegen.

In 2014waren 4.215
wellnesszaken actief
in ons land. Dat is
43 procentmeer
dan in 2009.

VOORZITSTER NEUTRAAL SYN-

DICAAT VOOR ZELFSTANDIGEN

CHRISTINE MATTHEEUWS

Bij de broodzakkenproducent
Come,deWevelgemsevestigingvan
de verpakkingsgroep ACE Pack-
aging, staan 35 van de 48 banen op
de tocht. De directie wil er de pro-
ductie van broodzakken stoppen.
Volgens de vakbonden verloor ACE
een belangrijke klantwaardoor de
omzet met bijna een vijfde is ge-
daald. Retailers bieden ook veel va-
ker brood aan dat hun klanten zelf
kunnen verpakken. Daarbij wordt
een ander type broodzak gebruikt.
En er is ook concurrentie uit Oost-
Europa. ACE Packaging is een sa-
mensmelting van drie bedrijven,
waarvan Corne uit Wevelgem. De
productie wordt verdeeld, onder
meer tussen de hoofdzetel in Diest
eneengelijkaardigproductiebedrijf
in Roemenië waarmee wordt sa-
mengewerkt.

‘Amazonwil
zichinkopenbij
kaartendienstHERE’

Producent
broodzakken
stopt inWevelgem

SOFTWARE

Ieder techbedrijf heeft een eigen
spraakassistent. Apple heeft Siri,
Amazon heeft Alexa, en Microsoft
heeftCortana.Die laatste is vanafde
zomerookbeschikbaar inBelgiëom
ubij te staanmet zoekacties op uw
computer ofWindows Phone.Met
deverjaardagsupdatediehetbestu-
ringssysteemWindows 10 deze zo-

merkrijgt,kanCortanaookhieraan
deslag. ‘VandaagbiedenweCortana
aanopbasisvan je landinstellingen.
Maarwegaandatopenstellenzodat
je de spraakassistent ook in het
Frans of Engels kan gebruiken bui-
ten de vandaag ondersteunde lan-
den’, zegt Derrick Connell van Mi-
crosoft aan het vakbladDataNews.
Dat wil zeggen dat Cortana op dat
moment nog geen Nederlands
machtigzal zijn.MaarwiehetFrans
ofEngelsaardigbeheerst, kanalwel
terugvallen opde assistent.

Spraakassistent
vanMicrosoftkomt
ooknaarBelgië

VERPAKKING

TECH
DeZweedsemodegroepH&M
opent later dit jaar de eerste Bel-
gischewinkel vanhaar keten
Weekday. Die zal onderdak vin-
den in deKammenstraat in het
centrumvanAntwerpen,meldt
HetNieuwsblad.Weekday ver-
koopt streetwear en iswat hip-
per dan zijn grote broerH&M.
Weekday verkoopt niet alleen
zijn eigenmerken,maar ook
merken zoals Vans enBirken-
stock. De ketenwerd in 2002
gelanceerd in Stockholm. Intus-
sen zijn er ookwinkels inNeder-
land, Duitsland, Noorwegen en
Denemarken.

WEEKDAY

Starwood bezit hotelketens als Sheraton en Le Méridien. © PHOTO NEWS

Door de overname
van Starwood
wordt Marriott
met 5.700 hotels
de grootste
speler ter wereld.
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